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کرات میان ایران و آمریکا در حالی ادامه دارد که   مذا
کرات در سطوح مختلف برگزار  کنون سه دور از این مذا تا
شده است. در دور نخست، هر سه طرف، یعنی ایران، آمریکا و 
کرات را سازنده و مفید توصیف کردند. ارزیابی  عمان، این مذا
کرات عمدتاً در سطح کلیات  مثبت به این بازمی گردد که مذا
صورت گرفته بود و طرفین هنوز وارد جزئیات حساس نشده 
بودند. زمانی که تنها درباره کلیات گفت وگو می شود، هر یک 
ح می کند و به نظرات  از طرفین خواسته های خود را مطر
طرف مقابل نیز گوش می دهد. به همین دلیل، در دو دور 
کرات به نوعی پیش رفت که نه تنها قطع نشد،  نخست، مذا
بلکه ادامه آن نیز مورد توافق قرار گرفت و حتی به برگزاری دور 
سوم انجامید. این روند نشان دهنده آن است که هر دو طرف 
نسبت به دستیابی به توافق علاقه مند هستند. با این حال، 
کرات وارد حوزه مسائل فنی شد و طبیعتاً  در دور سوم، مذا
این مرحله از حساسیت و پیچیدگی بیشتری برخوردار 
است. در این مرحله، طرف آمریکایی تلاش می کند حداقل 
امتیازها را بدهد، در حالی که طرف ایرانی نیز خواسته های 
مشخصی دارد که برای تحقق آن ها می کوشد. گفت وگوهای 
کرات کلیاتی، نیازمند بحث های طولانی تر  فنی بر خلاف مذا
و دقیق تر است. در این سطح نمی توان انتظار داشت که 
در یکی دو جلسه، توافق حاصل شود. در هر گام، درباره هر 
موضوع باید به تفصیل بحث شود و طبیعی است که در برخی 
موارد، اختلاف نظرها و مقاومت هایی شکل بگیرد. از این رو، 
کرات بیشتر به چشم می آید و به  احتیاط در دور سوم مذا
کرات فنی را مثبت ارزیابی کرد.  همین سادگی نمی توان مذا
کرات فنی سخن گفت  تنها زمانی می توان از پیشرفت مذا
که طرفین در یکی دو موضوع اصلی به توافق رسیده باشند. 
کره کنندگان فنی معمولاً  نکته مهم دیگر این است که مذا
اختیار تصمیم گیری نهایی را ندارند. آن ها باید پس از هر 
گفت وگو، با مقامات کشورشان مشورت کنند، موضوعات را 
در پایتخت ها به بحث بگذارند و پس از بررسی های داخلی، 
 ، کرات شوند. این رفت و برگشت های مکرر دوباره وارد مذا
روند تصمیم گیری را کندتر می کند. با وجود این، وزیر امور 
خارجه عمان اعلام کرده است که برای سوم ماه می، ملاقاتی 
کنون باید دید منظور  در سطح بالا برنامه ریزی شده است. ا
از این ملاقات چیست. آیا ملاقات میان ویتکاف )نماینده 
آمریکا( و سیدعباس عراقچی است، یا دیداری در سطح 
گر ملاقات  روسای جمهور دو کشور مدنظر قرار گرفته است؟ ا
در سطح روسای جمهور باشد، این نشانه آن خواهد بود که 
کرات را تا سوم ماه می  به سرانجام  طرفین در تلاش اند مذا
برسانند و توافق نهایی را اعلام کنند. در صورتی که چنین 
دیدار سطح بالایی صورت گیرد، این نشان از اهمیت ویژه 
کرات جاری خواهد داشت و می تواند بیانگر نزدیک  مذا
شدن به یک توافق کلی باشد. با این حال، هنوز جزئیات 
دقیق این ملاقات مشخص نشده و باید منتظر ماند تا در 
کرات روشن تر شود. آنچه مسلم  روزهای آینده ابعاد این مذا
کرات فنی مسیر سخت تر و زمان بری دارد  است اینکه مذا
، دقت و انعطاف  و موفقیت در این مرحله، نیازمند صبر

بیشتری از سوی طرفین خواهد بود. 

کرات فنی  دشواری مذا
سخــن روز

  اعزام هیاتی از مجلس 
به بندر شهید رجایی

رئیس مجلس شورای اسلامی در پی حادثه 
بندر شهید رجایی به کمیته ای مرکب از اعضای 
اعزام  برای  مجلس  مرتبط  کمیسیون های 
به منطقه و بررسی وضعیت و ابعاد حادثه، 
رئیس  قالیباف  محمدباقر  داد.  ماموریت 
مجلس شورای اسلامی در پی حادثه انفجار 
بندر شهید رجایی به هیاتی مرکب از اعضای 
کمیسیون های مرتبط مجلس شامل عمران، 
امنیت ملی و سیاست خارجی، امور داخلی 
کشور و شوراها و بهداشت و درمان ماموریت 
داد تا برای بررسی وضعیت و ابعاد حادثه به 
بندر شهید رجایی در استان هرمزگان اعزام 
شوند و گزارشی از روند رسیدگی ها به مجلس 

ارائه دهند. 

  خودداری رسانه ها
 از گمانه زنی زودهنگام

فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در شبکه 
ایکس نوشت: وزیر کشور و وزیر راه برای بررسی 
دقیق ابعاد سانحه، ایجاد هماهنگی های لازم و 
رسیدگی به وضعیت مصدومان به منطقه اعزام 
شدند. از همه رسانه ها و متولیان افکار عمومی 
درخواست داریم تا زمانی که بررسی ها تکمیل 
شود از گمانه زنی های زودهنگام نسبت به این 
مسئله خودداری کنند. با مشخص شدن ابعاد 
حادثه، اطلاعات را در اختیار هموطنان عزیز 

قرار خواهیم داد. 

کرات در فضایی جدی   مذا
 ادامه دارد

امور  وزارت  سخنگوی  بقایی  اسماعیل 
ایکس نوشت:  اجتماعی  خارجه در شکبه 
کرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در فضایی  مذا
جدی ادامه دارد و طرفین مواضع و دیدگاه های 
خود راجع به هر دو حوزه خاتمه مؤثر تحریم ها و 
اعتمادسازی راجع به ماهیت صلح آمیز برنامه 
هسته ای ایران/صیانت از حق ایران برای 
استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای را از طریق 

طرف عمانی تبادل می کنند. 

  ورود کمیسیون امنیت ملی
 به حادثه انفجار

و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
سیاست خارجی مجلس درباره حادثه بندر 
اخبار  آخرین  براساس  گفت:  شهیدرجایی 
شرایط محل انفجار در کنترل نیروهای امدادی 
و امنیتی است و در حال حاضر مهم ترین 
مصدومان  وضعیت  به  رسیدگی  ما  وظیفه 
و حادثه دیدگان این انفجار است. ابراهیم 
رضایی با بیان اینکه برخی رسانه ها در حال 
بندر  انفجار  با  انفجار  این  مشابهت سازی 
بیروت هستند و فرضیه تروریستی بودن این 
حادثه مطرح شده است گفت: همه اینها گمانه 
زنی های رسانه ای است و هنوز گروه های ارزیاب 
و کارشناسان ایمنی و امنیتی گزارش اولیه ای 
که ناشی از انفجار حاصل از مواد شیمیایی یا 
عملیات تروریستی یا موضوع دیگری باشد را 

ارائه نکرده اند. 

  رئیس سازمان برنامه
به مجلس می رود

نشست کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
روزهای یکشنبه، دوشنبه و سه شنبه برگزار 
می شود. دستورکار این کمیسیون به شرح ذیل 
است: اعضای این کمیسیون در روز یکشنبه 
به بررسی اخبار و اطلاعات واصله می پردازند. 
روز  نشست  برای  کمیسیون  این  اعضای 
سه شنبه خود از رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور و معاونان مربوطه در خصوص استماع 
هفتم  برنامه  اجرای  نحوه  عملکرد،  گزارش 
پیشرفت و قانون بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور 
در حوزه های مرتبط با وظایف کمیسیون اعم از 
صنعت، معدن، پتروشیمی و فناوری اطلاعات 
دعوت به عمل آورده اند. همچنین کمیته رفع 
موانع تولید در این تاریخ به بررسی مسائل 
و مشکلات انجمن تولیدکنندگان لوله های 
فولادی جهت تامین لوله خطوط انتقال آب 
مورد نیاز صنایع و مسائل و مشکلات انجمن 

صنایع چوب ایران خواهد پرداخت. 

 ورود مجلس به حاشیه های
صداوسیما

نماینده مردم  امیری،  اخلاقی  حسنعلی 
مشهد گفت: ایران اسلامی دارای تنوع قومی 
که  و مذهبی است و این موارد همان طور 
فرصت های بسیاری را در زمینه های مختلف در 
اختیار نظام جمهوری اسلامی قرار داده است، 
نیازمند ملاحظات بیشتری است که مشکلی 
در موضوع اتحاد و همدلی میان اقوام و مذاهب 
مختلف به وجود نیاورد. گفت وگوهای بسیاری 
از سوی اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس با 
صداوسیما و دستگاه های مربوطه بابت توهین 
به مقدسات اهل سنت در یکی از برنامه های 
کنون انجام شده است. کمیسیون  تلویزیونی تا
فرهنگی در اولین جلسه خود در یکشنبه هفته 
جاری به این موضوع کاملا رسیدگی خواهد 
تا زمینه چنین حوادث و اشتباه ها در  کرد 

صداوسیما و دیگر دستگاه ها از بین رود. 

  عبدالرضا فرجی راد 
 استاد روابط بین الملل 

خبــــر
  دستیار ویژه رئیس جمهور در امور اقوام

ادیان و مذاهب: 
جامعه شریف اهل سنت با سعه صدر

عاقلانه رفتار کردند
آرمان ملی: دستیار ویژه رئیس جمهور و رئیس شورای 
اقوام، ادیان و مذاهب درباره توهینی که به مقدسات 
اهل سنت در یکی از برنامه های تلویزیونی انجام شد، 
بیانیه ای صادر کرد. حجت الاسلام سید محمود علوی 
دستیار ویژه رئیس جمهور و رئیس شورای اقوام، ادیان 
و مذاهب با توجه به توهینی که متاسفانه به مقدسات 
اهل سنت در یکی از برنامه های تلویزیونی انجام شد، 
بیانیه ای به این شرح صادر کرد: در نیم قرن گذشته، ملت 
شریف ایران اسلامی که از شیعیان و اهل سنت می باشند 
به ندای وحدت بخش امام خمینی)ره( لبیک گفتند و تا 
امروز همچون صدها سال قبل با صفا و صمیمیت در کنار 
هم زندگی می کنند. در روزهایی که بیش از هر زمان نیاز 
به وفاق، وحدت و همدلی داخلی و خارجی بین تمامی 
اقوام و مذاهب مورد اهتمام است با کمال تاسف عده ای 
در صدا و سیما به مقدسات اهل سنت توهین نمودند 
این اقدام بسیار مشکوک که می توان آن را در قالب پروژه 
نفوذ مورد ارزیابی قرار داد با هدف اختلاف افکنی در بین 
جامعه مسلمانان انجام شده است که احتمال عمدی 
بودن آن نیز است را به شدت محکوم می کنیم این افراد 
افراطی نمی توانند اتحاد و برادری را بین مذاهب ایران 
اسلامی مشاهده کنند و با نادانی بر خلاف نظرات مقام 
معظم رهبری اختلافات را بین مسلمانان دامن می زنند. 
اینجانب این گونه اقدامات تفرقه افکنانه را به شدت 
محکوم می کنم. صدا و سیما با اعلام جرم علیه ۸ نفر از 
عوامل این برنامه و معرفی متخلفین به دستگاه قضائی 
و برکناری مدیر تولید این برنامه و همچنین برکناری مدیر 
پخش شبکه یک اقدامی مناسب و اولیه را انجام داد. در 
ادامه این بیانیه آمده است: از دستگاه قضائی درخواست 
دارم با دقت و سرعت ریشه های این اقدام را بررسی و 
عوامل اصلی این خطای تاسف بار را شناسایی و مجازات 
نماید. برخورد قاطع با عوامل توهین به مقدسات بخش 
بزرگی از جامعه مسلمانان را نشانه عزم جدی نظام اسلامی 
برای مقابله با هر گونه افراطی گری و پروژه نفوذ می دانیم. 
از علما، بزرگان و جامعه شریف اهل سنت که با درک شرایط 
زمانی و مکانی با سعه صدر، عاقلانه و با بصیرت رفتار کردند 
صمیمانه تشکر و قدردانی می کنم. امیدوارم صدا و سیما 
با بهره گیری از استادان برجسته و مستقل، رسانه ای 
حرفه ای و هم صدا با ملت و هر چه بیشتر باعث اتحاد ملی 

و انسجام اجتماعی باشد. 

شنبه  سومین  ملی:  آرمان   
کراتی نیز از راه رسید. ایران و  مذا
آمریکا با تیمی متفاوت از دو دور 
کرات خود را در فضایی  قبلی، مذا
آرام و دور از هیاهوی رسانه ای آغاز 
کردند. پیش تر اعلام شده بود که در 
کرات سیاسی،  این دور، علاوه بر مذا
گفت وگوهای فنی نیز در دستور کار 
قرار خواهد داشت. اینک با حضور 
ترکیب  در  اقتصادی  کارشناسان 
هیأت ها، مشخص شده است که 
گفت وگوها فراتر از انتظارات قبلی 
پیش رفته و مباحث اقتصادی به 
قرار  کار  دستور  در  جدی  شکلی 
از  کی  حا گزارش ها  است.  گرفته 
آن است که بخشی از کارشناسان 
ایران و آمریکا مأموریت یافته اند تا 
بر روی شیوه های رفع تحریم ها کار 
کنند؛ موضوعی که بازار مالی ایران 
را در ساعات ابتدایی روز شنبه متاثر 
ساخت و موجب شد بورس تهران 
با رشد شاخص ها آغاز شود و حتی 
، به رغم حادثه انفجار بزرگ در  دلار
بندر شهید رجایی، روند با ثبات 
به خود بگیرد. این تحولات گواهی 
بر آن است که نه تنها اراده سیاسی 
دو طرف برای رسیدن به توافقی 
جدید قوی تر از گذشته است، بلکه 
مسیر لغو تحریم ها و تضمین عدم 
دستیابی ایران به سلاح هسته ای، 
نسبت به ادوار قبلی، هموارتر شده 
است. تحلیلگران معتقدند چنانچه 
و  قانونی  حقوق  متحده،  ایالات 
برجامی ایران در غنی سازی سه و 
نیم درصدی را به رسمیت بشناسد، 
می توان به زودی شاهد اخبار مثبت 

کرات بود.  و مهمی از روند مذا
کرات اقتصادی؛ چرایی   مذا

و اهداف
 حضور کارشناسان اقتصادی در 
کرات سؤالاتی را درباره  دور سوم مذا
ماهیت جدید گفت وگوها ایجاد کرد. 
این چنین  اقتصادی  کارگروه  چرا 
پررنگ شده است؟ پاسخ در دو 
نکته کلیدی نهفته است: نخست، 
ایران و آمریکا به توافقاتی اولیه بر 
سر مکانیزم های رفع تحریم ها در 
غنی سازی  از  بخشی  تعلیق  برابر 
دست یافته اند. در این چارچوب، 
ایران آماده است در قبال تعلیق 
سطح غنی سازی خود، خواستار 
تعلیق بخشی از تحریم ها، خصوصاً 
تحریم های نفتی و بانکی شود. دوم، 
طرفین نیازمند ترسیم یک نقشه راه 
تدریجی برای اجرای این توافقات 
هستند. به همین دلیل تیم های 
درباره  شده اند  مأمور  اقتصادی 

چگونگی و مراحل لغو تحریم ها و 
همچنین پیامدهای اقتصادی آن 
در حوزه مبادلات مالی، نفتی و بانکی 
کره کنند. بر این اساس، توافق  مذا
احتمالی شامل فرمول »تعلیق در 
برابر تعلیق« خواهد بود؛ به این معنا 
که ایران در مرحله نخست برخی 
فعالیت های هسته ای را تعلیق کند 
و در مقابل آمریکا بخشی از تحریم ها 
را متوقف سازد. سپس، با نظارت 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و طی 
مراحل مشخص و زمان بندی شده، 
تحریم ها به طور کامل برداشته شود. 
در همین زمینه، خبرگزاری ایسنا 
کارشناسی  تیم  »در  داد:  گزارش 
آمریکا که با سرپرستی مایکل آنتون 
به مسقط آمده اند، کارشناسانی از 
وزارت خارجه و وزارت خزانه داری 

آمریکا حضور دارند.«
 اعتراف ناخواسته 

که برخی پیش بینی   در حالی 
و  اسرائیل  فشارهای  می کردند 
موضع گیری تند نتانیاهو می تواند 
کرات را تحت تاثیر قرار دهد، به  مذا
نظر می رسد واقعیت های میدانی 
بر دیدگاه نتانیاهو سایه انداخته 
منطقه  رسانه های  برخی  است. 
نخست وزیر  که  داده اند  گزارش 
به  است  شده  گزیر  نا اسرائیل، 
کرات ایران و آمریکا  پیشرفت مذا
که   ، اظهارنظر این  کند.  اعتراف 
گذشته نتانیاهو  برخلاف مواضع 
روند  که  می دهد  نشان  بوده، 
حال  در  سرعت  به  کرات  مذا
باور ناظران،  پیشرفت است. به 
پذیرش  نوعی  نتانیاهو  کنش  وا
ضمنی این واقعیت است که تهران 
و واشینگتن به توافقاتی درباره لغو 
تحریم ها و مدیریت موضوع نزدیک 

شده اند. 
 دیپلماسی فشرده

به  ایرانی  هیأت  گذشته  روز    
وزیر  عراقچی،  عباس  ریاست 
را  خود  کرات  مذا خارجه،  امور 
کرد.  آغاز  مختلف  سطوح  در 
گونه ای بود که  کرات به  روند مذا

از درون جلسات به  هیچ خبری 
از  که  موضوعی  نکرد؛  درز  بیرون 
نظر بسیاری از رسانه ها نشانه ای 
گفت وگوها  فشردگی  و  جدیت  از 
بود. منابع خبری اعلام کردند که 
کرات فشرده بیش از پنج  این مذا
تا شش ساعت به طول انجامید 
کردند  و در نهایت طرفین توافق 
به  بیشتر  مشورت های  برای 
پایتخت های خود بازگردند. اولین 
کرات  مذا روند  از  رسمی  ارزیابی 
توسط وزیر امور خارجه عمان، به 
عنوان کشور میانجی، ارائه شد که 
کرات را مثبت و سازنده توصیف  مذا
کرد. ایسنا در گزارشی نوشت: »دور 
کرات غیرمستقیم میان  سوم مذا
جمهوری اسلامی ایران و ایالات 
متحده آمریکا، از ساعت ۱۰ صبح 
روز شنبه آغاز شده بود. ریاست 
هیأت ایرانی بر عهده سیدعباس 
عراقچی، وزیر امور خارجه ایران و 
ریاست هیأت آمریکایی بر عهده 
کره کننده ارشد  استیو ویتکاف، مذا
کرات  آمریکا بود.« ویتکاف پس از مذا
با مقامات روسیه درباره تحولات 
اوکراین، بامداد شنبه وارد عمان 
شد. در تیم ایرانی، دیپلمات های 
ارشدی چون مجید تخت روانچی، 
کارشناسان  و  غریب آبادی  کاظم 
برجسته حوزه رفع تحریم حضور 

داشتند. 
 امید محتاطانه به توافق

میان  کرات  مذا سوم  دور   
ایران و آمریکا در حالی برگزار شد 
تغییر  از  متعددی  نشانه های  که 
در فضا و اولویت های طرفین به 
فنی-  کره  مذا می خورد.  چشم 
کارشناسان  حضور  اقتصادی، 
تحریم، شکل گیری مکانیزم احتمالی 
بر  کید  تأ و  تعلیق  برابر  در  تعلیق 
راستی آزمایی تدریجی، همگی نشان 
از آن دارد که تهران و واشینگتن از 
چارچوب های انتزاعی عبور کرده 
واقع بینانه  گفت وگوهای  وارد  و 
، عدم نشت  شده اند. از سوی دیگر
اطلاعات و سکوت خبری درباره 

بهترین  خود  کرات،  مذا جزئیات 
گواه بر جدیت طرفین و تلاش برای 
روند  خوردن  برهم  از  جلوگیری 
ثالث  بازیگران  توسط  کرات  مذا
است. مواضع تعدیل شده اسرائیل، 
کنش بازار  کنش مثبت عمان و وا وا
نشانه هایی  همگی  ایران،  مالی 
از امیدواری محتاطانه نسبت به 
دستیابی به یک توافق محدود اما 
مؤثر است. با این حال، باید توجه 
داشت که هر توافقی نیازمند عبور 
از موانع داخلی در دو کشور است؛ از 
مخالفت های احتمالی کنگره آمریکا 
گرفته تا گروه های تندرو داخلی در 
گفت  ایران. در مجموع می توان 
گرچه  ا کرات  مذا دور  سومین  که 
به توافق نهایی منجر نشده، اما 
بذرهای یک توافق آینده را کاشته 
مدیریت  گر  ا که  توافقی  است؛ 
صحیحی بر آن اعمال شود، می تواند 
راه را برای بازگشت تدریجی ایران 
حل وفصل  و  جهانی  اقتصاد  به 
یکی از پرمناقشه ترین بحران های 

بین المللی هموار کند. 
 موضع آقای دیپلمات

وزیر امورخارجه کشورمان بعد 
طرف  با  مستقیم  غیر  کره  مذا از 
آمریکایی در مسقط عمان، با اشاره 
کرات  به این که در این دور از مذا
جزئی تر  و  فنی تر  بحث های  وارد 
کره  کید کرد: فضای مذا شدیم، تا
کاملا جدی تر از دوره های گذشته 
بود، قرار است بررسی های بیشتر 
در پایتخت هر دو کشور ادامه یابد. 
اظهارکرد:  عراقچی  سیدعباس 
کره  ما امیدواریم که بتوان در مذا
پیشرفت کرد، اما به شدت محتاط 
گفته وی دور بعدی  هستیم. به 
کرات نیز احتمالا شنبه هفته  مذا
آینده برگزار می شود. وی خاطرنشان 
کارشناسان  جلسه  این  در  کرد: 
اقتصادی حضور داشتند. هرچه 
دیگری  کارشناسان  برویم  جلوتر 
وزیر  شد.  خواهند  اضافه  هم 
امورخارجه گفت: موضوع ما فقط 
موضوع  هیچ  است؛  هسته ای 
دیگری را نمی پذیریم و در هر سه 
دور از سوی هر دو طرف رعایت شده 
است. عراقچی در ادامه با بیان این 
که موفقیت فقط به اراده نیست 
تصریح  شود،  ختم  عمل  به  باید 
کرد: برخی از اختلافات ما خیلی 
امیدوار  است.  پیچیده  و  جدی 
که به سرعت جلو برویم.  هستیم 
وی همچنین خاطرنشان کرد که از 
کرات  روند شکل گیری و سرعت مذا

راضی هستیم. 

کرات ایران و آمریکا گزارش »آرمان ملی« از دور سوم مذا

کرات فنی- اقتصادی در سکوت مذا
کراتی متفاوت               سید عباس عراقچی :امیدواری به شدت محتاطانه داریم    دور سوم؛ مذا

خبرهای خوش درباره 
امنیت غذایی و انرژی 

کید بر برنامه های    وزیر دفاع با تا
هفتم  سند  در  پیش بینی شده 
توسعه کشور اظهار داشت: در این 
دفاعی  ملی-  مشارکت  بر  برنامه 
کید شده است و ما  وزارت دفاع تأ
در تلاشیم تا حوزه دفاعی را هم 
کیفیت در  کمیت و هم  به لحاظ 
راستای خدمت به بخش نظامی و 
ملی ارتقا دهیم. امیر عزیز نصیرزاده 
با اشاره به اهمیت قدرت دفاعی در 
معادلات جهانی گفت: یک قانون 
نانوشته در دنیا وجود دارد؛ کشوری 
که قوی و از اقتدار دفاعی برخوردار 
کره  نباشد، هیچگاه پای میز مذا
دفاعی  قدرت  نمی نشینند.  او  با 
کرات سیاسی و  پشتوانه اصلی مذا
دیپلماسی است و این از توانمندی 
ایران  و قدرت جمهوری اسلامی 
جهانی  قدرت های  که  است 
کره  پذیرفته اند با ما بر سر میز مذا
بنشینند. وزیر دفاع تصریح کرد: در 
سایر حوزه ها از جمله حوزه انرژی 
و پنل های خورشیدی و همچنین 
خوشی  خبرهای  غذایی  امنیت 
که  در آینده نزدیک خواهیم داد 
دولت در این زمینه قول مساعدت 

و همکاری داده است. 

در رفتار با سربازان 
تبعیض قائل نشوید 

اولویت اول، حفظ جان 
 هموطنان و امداد 

و نجات است

 معاون هماهنگ کننده سپاه با 
بیان اینکه متأسفانه از دوره سربازی 
نیست،  جامعه  در  خوبی  تصویر 
اظهار کرد: سربازی از ضرورت های 
کشور است. ما ملتی چندقومیتی 
هستیم که سربازی وحدت ملی را 
به دنبال دارد و هویت ملی به افراد 
می دهد؛ همچنین نظام اسلامی 
مردمی است و مردم باید در دفاع از 
کشور مشارکت داشته باشند. سردار 
کید بر اینکه ما باید تصویر  نقدی با تأ
مثبتی از خدمت سربازی در جامعه 
ایجاد کنیم، گفت: خدماتی که به 
سربازان ارائه می شود، باید جامع 
باشد. در رفتار با سربازان تبعیض 
قائل نشوید، کاری کنید که سرباز 
احساس بطالت نکند و از رشته و 

تخصص او بهره بگیرید. 

  وزیر کشور که به منظور بررسی 
میدانی حادثه بندر شهید رجایی، 
عازم بندرعباس شده است، در بدو 
ورود، گفت: بازدید هوایی صورت 
هنوز  حریق  متاسفانه  گرفت؛ 
است. نشده  اطفا  کامل  طور   به 
 اسکندر مؤمنی ضمن ابراز همدردی 
با خانواده های آسیب دیدگان این 
حادثه، اضافه کرد: اولویت اول، حفظ 
جان هموطنان و موضوع امداد و 
نجات است. در عین حال، اطفای 
حریق و جلوگیری از سرایت آتش به 
بقیه نقاط و بررسی علل این حادثه 
مد نظر است. مؤمنی ادامه داد: 
همچنین از همه شهرهای اطراف و 
، درخواست شد تا  استان های دیگر
لوازم اطفای حریق، امدادونجات، 
به  و تجهیزات مربوطه  آمبولانس 
اندازه کافی حاضر شود. وزیر کشور 
هر  اول،  گام  در  کرد:  خاطرنشان 
و  امدادونجات  برای  که  اقدامی 
اطفای حریق لازم است، به عمل 

خواهد آمد. 

»آرمان ملی« آخرین تحولات دولت و مجلس را بررسی می کند

کره بهارستان و پاستور در فصل مذا
  آرمان ملی- گروه سیاسی: در هفته هایی که 
همه خبرها و تحلیل ها در مورد چگونگی روند 
کرات بین ایران و آمریکا است به نظر وضعیت  مذا
دولت باید تا حدودی در میسر آرامش باشد ولی 
گویا مخالف های دولت که در بهارستان حضور 
دارند نمی خواهند فشار را از روی دولت بردارند و 
به بهانه  های مختلف وزرا و معاون ها را به مجلس 
گر این روند می توانست مثبت  می کشانند. ا
باشد چرا بعد از استیضاح ناصر همتی، وزیر 
پیشین اقتصاد شاهد بهبود وضعیت نبودیم؟ 
همچنان که مشخص است اختلافات دیدگاهی 
بین دولت و اصولگراهای مجلس شاید در مورد 
کرات در رسانه ها جایی نداشته باشد ولی  مذا
آنچنان که در این گزارش اشاره خواهیم کرد 
اصولگراهای مخالف دولت در بهارستان نه تنها 
قصد عقب نشینی ندارند بلکه به نظر همین 
روند را ادامه خواهند داد تا به  خواسته ها یا 
سهم خواهی های خود دست پیدا کنند. برابر 
اعلام برنامه های این هفته مجلس شورا 5 وزیر و 
رئیس سازمان برنامه و بودجه به کمیسیون های 
مرتبط خواهند رفت تا به سوالات نماینده ها 
جواب دهند. در این مورد با یکی از تحلیلگران 
سیاست  داخلی گفت وگو کرده ایم. پیرموذن 
معتقد است فشارها به دولت باید کاهش یابد تا 

قدرت چانه زنی به آمریکا افزایش یابد. 
کثری تندروها به دولت  فشار حدا

مسائل  تحلیلگر  پیرموذن،  کمال الدین 
کنش  سیاسی و نماینده ادوار مجلس شورا در وا
کرات  مذا حساس  شرایط  در  چرا  اینکه  به 
فشار به دولت همچنان ادامه دارد به خبرنگار 
»آرمان ملی« می گوید: »باتوجه به اینکه دولت 
و مجلس روند مناسبی را در تصویب برنامه 

هفتم توسعه ادامه می دهند ولی با این حال 
مشاهده می کنیم که برخی از مخالفان دولت 
در بهارستان نمی خواهند این رابطه عمیق تر 
و وفاق پررنگ تر شود. برخی از مخالفان دولت 
که امروز در بهارستان حضور دارند و ما همواره 
کثری  با فشار حدا را تندرو می خوانیم  آنها 
مجلس به دولت می خواهند با سهم خواهی ها 
و خواسته های منطقه ای و... تحرک دولت را 
کم کنند. ما سال ها زیر فشار اقتصادی آمریکا 
صبوری کردیم و در این رابطه جیب ملت و 
دولت خالی شد ولی در مقابل برخی، از جمله 
کاسبان تحریم به اندوخته های زیادی دست 
پیدا کردند. حالا در شرایطی که دولت در حال 
کرات غیرمستقیم است تا بتواند بر این ظلم  مذا
کثری  یک طرفه پایان دهد برخی فشار حدا
خود را بر روی دولت افزایش خواهند داد.« 
او در همین مورد ادامه می دهد: »باتوجه به 
اینکه دولت وفاق ملی است و از همه گروه ها در 
آن حضور دارند مجلس هم باید به نوعی رفتار 
بهتری با دولت داشته باشند و با تعامل بسیاری 
از مشکلات را برطرف کنند. هرگونه کم لطفی به 
کره ها ادامه  دولت آن هم در شرایطی که مذا
کره  دارد باعث کاهش قدرت چانه زنی تیم مذا
کننده خواهند شد و این همانا خواسته تندروها 

و کاسبان تحریم است.« 
 وزرا در مجلس 

کمیسیون های مجلس تا آخر هفته جلسات 
بررسی  جلسات  این  در  و  می کند  برگزار  را 
طرح ها، لوایح و نیز سوال از برخی وزرای دولت 
را در دستور دارند که باید به حضور 5 وزیر در 
بهارستان اشاره کنیم. بنا به گفته رئیس جمهور 
اینگونه دعوت ها وقت کابینه را می گیرد و در 

صورت ادامه یافتن، چالش هایی را به وجود 
نماینده هایی  آورد. در سوی دیگر  خواهد 
که به نوعی منتقد دولت محسوب می شوند 
به  باید  مجلس  نظارتی  ابزارهای  معتقدند 
دولت کمک کند تا از مسیر منحرف نشود ولی 
در همین مورد برخی شائبه ها وجود دارد که 
احتمال سهم خواهی را افزایش می دهد. در این 
مورد غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهادکشاورزی 
قانون اساسی  نود  کمیسیون اصل  مهمان 
مجلس است تا درباره نحوه تامین نهاده های 
دامی و علت کمبود کالاهای اساسی در کشور به 
اعضای کمیسیون پاسخ دهد. در همین ارتباط 
کمیسیون اقتصادی مجلس در هفته جاری، 
تقاضای تعدادی از نمایندگان برای تحقیق 
و تفحص از عملکرد بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران را بررسی خواهد کرد. در سوی 
دیگر کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
ح اصلاح قانون بسیج سازندگی را  مجلس، طر
با حضور مسئولان ارشد دستگاه های مربوطه 
را در دستور کار دارد. در همین رابطه احمد 
میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مهمان 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس است 
تا به سوالات برخی از نمایندگان پاسخ دهد. 
همچنین عباس علی آبادی، وزیر نیرو و فرزانه 
صادق، وزیر راه وشهرسازی به کمیسیون عمران 
خواهند رفت تا به سوالات برخی از نمایندگان 
پاسخ دهند. در این هفته وزیر نیرو مهمان 
و  طبیعی  منابع  آب،  کشاورزی،  کمیسیون 
محیط زیست مجلس شورای اسلامی است 
تا به سوالات برخی از نمایندگان پاسخ دهد. 
در این مورد سیدحمید پورمحمدی، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه هم در این هفته به 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی خواهد رفت تا عملکرد برنامه هفتم 
توسعه در بخش های مربوط به صنعت، معدن، 
پتروشیمی و فناوری اطلاعات با حضور اعضای 

کمیسیون بحث و بررسی شود. 


